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حسين الهام، كارگردان مستند »آنها وجود دارند« عنوان كرد 
»آنها وجود دارند«، مستندي عليه جريان تحريف گر صهيونيسم

   سيدمرتضي ذاكر
كارگردان مستند »آنها وجود دارند«، گفت: اين مستند 
تلاش مي كند جريان هويت زا و تحريف گر صهيونيسم را 
بي اعتبار كند و نشان دهد كه فلسطينيان قبل از اسرائيليان 
در اين سرزمين بوده اند، اما تلاش ش�ده تا حذف شوند. 
حس��ین الهام، کارگردان مس��تند »آنها وجود دارند« روز 
گذش��ته با حضور در برنامه »به افق فلسطین« شبكه افق 
درباره این مس��تند گفت: ادوارد س��عید )نظریه پرداز ادبي 
فلس��طیني-امریكایي( زماني گفته ب��ود مهم ترین مبارزه 
مردم فلس��طین این اس��ت که حال را درک کنند و آن را 
با گذشته خود بس��نجند؛ گذش��ته و حالي که هجومي از 
جنس هویت زدایي داشته است و کساني که دنبال گرفتن 
فلس��طین بودند به دنبال حذف تاریخ ای��ن مردم هم بوده 
و هستند. این مس��تند هم ناظر بر همین ماجراست. گلدا 
مایر، نخست وزیر اسرائیل زماني گفته بود »چیزي به اسم 
فلسطین وجود ندارد که فلسطیني  وجود داشته باشد« و آنها 
)صهیونیست ها( زماني که به این منطقه آمدند و مردم خود 
را ساکن کردند بر این عقیده بودند به سرزمیني که متعلق به 
خودشان بوده، آمده اند. این مستند به دنبال توضیح همین 
تحریف است تا ثابت کند که فلسطینیان قبل از اسرائیلیان 

در این سرزمین بوده اند، اما تلاش شده تا حذف شوند. 
الهام در رابطه با علت س��اخت این مس��تند اظهار داشت: 
دشمن اسرائیلي تلاش مضاعفي براي هویت زدایي از مردم 
فلسطین دارد. در دوراني که تش��كیل دولت یهود اعلام و 
مردم فلسطین از این سرزمین کوچانده مي شوند، مؤسسه 
»سینماي فلسطین« ش��كل مي گیرد و این گروه از اواخر 
ده��ه 50 و اوایل دهه 60 مس��تندهایي را درب��اره زندگي 
فلس��طینیان در تبعید که دچار دیازپ��ورا و تبعید اجباري 
شده اند، مي سازند. این فیلم ها و مستندات تصویري است 
از تشكیل گروه هاي مبارزاتي درون این آدم هاي کوچانده 

شده که در عین زندگي در چادرها به دنبال مبارزه هستند 
و روح و هویت ملي-میهني دارند و موضوع رؤیاي بازگشت 
به س��رزمین مادري در همه آثارشان دیده می شود، ضمن 
اینكه شهدا و خانواده هاي شهدا هم در این آثار تجلي دارند. 
این مستندساز یادآور ش��د: تاریخ تصویري مبارزات مردم 
فلس��طین طي س��ه دهه در این آثار نمود دارد، اما در سال 
۱98۲ و زماني که ارتش اسرائیل به بیروت رسید آنها مجبور 
به مخفي کردن این مستندات شدند. برخي مي گویند این 
فیلم ها و مستندات در گورستاني مخفي شده و برخي دیگر 
گفته اند آنها را در سردخانه یك بیمارستان متروکه پنهان 
کرده اند. به هر حال آنها تمام این تاریخ را جایي گذاشته اند 
تا زماني به آن رجوع کنند و این مستندات گمشده بخشي 
از تاریخ فلسطین هستند، نه صرف سینماي فلسطین. این 
تولیدات تصویر مردم فلسطین بود. سینما از ابتداي تولد، 
یعني تنها یك سال پس از شروع در فلسطین حضور دارد 
که شاهد مثال آن »خروج از اورشلیم با قطار« است که یكي 
از اولین آثار س��ینماي جهان و اولین فیلم تاریخ سینماي 

فلسطین با زماني حدود یك دقیقه است. 
وي درباره آنچه در مستند خود به تصویر مي کشد و سرانجام 
مستندات گمش��ده سینماي فلس��طین خاطرنشان کرد: 
محققان و پژوهش��گران این فیلم ها و مستندات که تاریخ 
گمشده فلسطین هستند را در ارتش اس��رائیل دیده اند و 
احتمال دارد که این آثار ربوده شده باشد که اگر زماني علني 
ش��ود، آبرویي براي جریان هویت زدا از فلس��طین نخواهد 
گذاش��ت، چراکه برخ��لاف تصویري که ام��روز به عناوین 
بدوي و تروریستي از مردم فلسطین نشان داده مي شود در 
آن مجموعه اوضاع کاملًا برعكس است و تصویري که از این 

مردم نشان مي دهد تصویري مظلوم و با فرهنگ است. 
کارگردان مس��تند »آنها وجود دارند«، افزود: فلس��طین 
ادبیات، ش��عرا و فرهنگ خودش را داش��ته و دارد، وگرنه 
شخصي چون محمود درویش به عنوان یك شاعر کوچانده 
از وطن نمي تواند در خلأ شكل گرفته باشد و شخصي چون 
او نمونه اي است که فلسطینیان تاریخ و فرهنگ و ریشه و 

عقبه اي دارند. 
الهام در پایان تأکید کرد: مسئله فلسطین نیاز به مسلماني 
ندارد، همین که انسان باشیم کافیست. روشنفكراني که از 
فلسطین حمایت مي کنند مفهوم مبارزه را فهمیده اند و با 
هر عقیده اي علیه یك ظلم مستمر شوریده اند و مفهوم وطن 

برایشان محترم است. 

در جشنواره بين المللي فيلم كوتاه تهران صورت گرفت
تمجيد كارگردان مسيحي از فيلم »محمد« مجيدي

   مصطفي محمدي
نيكيت�ا ميخالك�وف، كارگردان مطرح س�ينماي روس�يه 
در قال�ب ارتب�اط تصوي�ري ب�ا مستركلاس�ي ك�ه در 
جش�نواره فيل�م كوت�اه ته�ران برگ�زار ش�د، نكات�ي را 
درباره ديدگاهش نس�بت به س�ينماي ايران مط�رح كرد. 
به گزارش ج��وان به نقل از س��تاد خبري چهلمین جش��نواره 
بین الملل��ي فیل��م کوتاه ته��ران، مس��ترکلاس »س��ینماي 
حقیقت جویان« از نشست هاي تخصصي »40-۲0« جشنواره 
فیلم کوت��اه تهران در ارتب��اط تصویري با نیكیت��ا میخالكوف، 
کارگردان مطرح سینماي روس��یه در پردیس سینمایي ملت 
برگزار شد.  در ابتداي این نشست نیكیتا میخالكوف گفت: شرایط 
بسیاري برایم پیش آمده همزمان که کارگردان یك کار هستم، 
سناریوي آن را نوش��ته و در آن بازي کرده ام. در این موقعیت از 
همه چیز مهم تر این است که شما بتوانید این انرژي را کادربندي 
کنید و بدانید این انرژي از کجا مي آید. معتقدم انرژي را مي توان 

از هر چیزي گرفت، حتي از متن. 
وي درباره سینماي ایران گفت: اگر بخواهم درباره سینماي ایران 
صحبت کنم، مي توانم بگویم بهترین کادربندي ها در سینماي 
ایران اتفاق مي افتد و این عش��ق نس��بت به صحنه هاي فیلم ها 
را نشان مي دهد. مي توانم بگویم س��ینماي ایران تقریباً شبیه 
سینماي روسیه است.  نیكیتا میخالكوف درباره سینماي مجید 
مجیدي بیان کرد: مجید مجیدي، کارگرداني اس��ت که با قرار 
دادن صحنه هاي خیلي جزئي در فیلمش »بچه هاي آسمان« و 
با امكانات و پول کم توانست یك کار خوب بسازد. معتقدم همین 
کارگردان مي تواند در سبك هاي دیگري هم کار کند و در نهایت 
فیلمسازان اینگونه مي توانند در دنیا مطرح شوند. من از مجید 
مجیدي صحبت ک��ردم، چون مي دانم او با چه ش��رایطي فیلم 

ساخته است و خودم هم در موقعیت مشابه او قرار داشته ام. 
وي ادامه داد: نمي دانم چه دیدگاهي نس��بت ب��ه فیلم »محمد 
رس��ول الله)ص(« مجید مجیدي در ایران وجود دارد و نمي دانم 
مردم نسبت به این فیلم چه عكس العملي نشان داده اند، اما من به 
عنوان یك فرد مسیحي جواب خیلي از سؤال هایم را از این فیلم 
گرفته ام و مهم ترین چیزي که از این فیلم برداشت کردم، عشق بود؛ 
اینكه اگر عشق بدون ایمان باشد اصلًا دیگر آن عشق وجود ندارد.  
این کارگردان عنوان کرد: در حال حاضر اعتقادات مس��لمانان و 
مسیحي ها در خیلي از چیزها تقریباً یكي شده است. اگر بخواهم 
خلاصه بگویم تعداد چیزهایي که ما را به یكدیگر وصل مي کند 
خیلي بیش��تر از نقاط تفاوت ماست، به همین دلیل فكر مي کنم 

مي توانیم حرف هاي بسیاري بزنیم و ارتباط خوبي داشته باشیم.

فيلم »اذان صبح به افق يزد« 
يك ملودرام با رگه هاي طنز است

    رویداد

     دیدگاه

    مصطفي شاه كرمي
چهلمي�ن دوره جش�نواره بين المللي فيلم 
كوتاه تهران با رونق قابل توجهي برگزار شد. 
براس�اس آماري كه روابط عمومي جشنواره 
اعلام ك�رد، فيلم كوت�اه »اذان صبح به افق 
يزد« به كارگرداني زهره صباغيان با استقبال 
مخاطبان مواجه ش�ده و در ليست 10 فيلم 
برتر بخش آراي مردمي قرار گرفته اس�ت.
 »جوان« در گفت و گو با اين بانوي فيلمس�از 
كه تحصيلات دانش�گاهي در رشته تدوين 
فيل�م دارد، پيرام�ون موضوعات�ي مث�ل 
شكل گيري ايده فيلم، ش�رايط فيلمسازي 
در شهرستان و شرايط اين دوره از جشنواره 
را م�ورد نق�د و بررس�ي ق�رار داده اس�ت. 

    
 بر اس�اس آم�اري ك�ه روابط عمومي 
جش�نواره فيلم كوت�اه در پايان روز 
اول جشنواره منتشر كرد، فيلم كوتاه 
»اذان صبح به افق يزد« به كارگرداني 
شما به عنوان اثر منتخب آراي مردمي 
معرفي ش�د؛ اين اتفاق براي خودتان 

غافلگير كننده نبود؟
براي هر فیلمس��ازي خیلي خوش��حال کننده 
است که فیلمش از سوي مخاطب مورد پسند 
قرار گیرد و با آن ارتباط برقرار کند. طبیعتاً من 
هم به خاطر این اتفاق خیلي خوشحال شدم. در 
مورد غافلگیر شدن هم حقیقتاً خودم انتظارش 
را نداشتم. یك بخشي از این تصور به خاطر این 
بود که فكر مي کردم، حتي به دلیل عنوان و اسم 
فیلم یك جبهه گیري هم از سوي مخاطبان در 
مقابل آن شكل بگیرد و نسبت به آن گارد داشته 
باشند. البته تا حدودي همین طور هم بود، ولي 
وقتي فیلم را مي دیدند، نظرشان عوض مي شد. 
 به غير از اعلام رسمي آرا، خودتان هم 
بازخوردي از مخاطبان گرفته  بوديد؟

خداراشكر بازخوردي که خودم گرفتم، خوب 
بود و حالا آرا هم همین مسئله را تأیید می کند، 
ولي باز هم ع��رض مي کنم ک��ه انتظار چنین 
اتفاقي را نداش��تم، اما به لطف خ��دا این اتفاق 

رقم خورد. 
 حين اكران اثر، خودتان هم در سالن 

حضور داشتيد؟
بله، وقتي کار اکران شد در س��الن بودم و خدا 
را ش��كر مي کنم که به نس��بت دیگر آثاري که 
همزمان با فیلم من اکران مي شدند، واکنش هاي 
خوبي در بین مخاطبان وجود داشت و با محتوا 
و کاراکتر فیلم خیلي ارتباط خوبي برقرار کرده 

بودند و یك جاهایي هم مي خندیدند!
 ايده اوليه س�اخت اي�ن فيلم چطور 

شكل گرفت؟
حقیقتاً ایده اولیه و جرقه اصل��ي تولید این کار 
را س��ال ها پیش از رفتار و واکنش پدرم در یكي 
از سحرهاي ماه مبارک رمضان گرفتم. معمولاً 
مردم در سحرهاي ماه رمضان رادیو یا تلویزیون 
روش��ن مي کنند تا زمان اذان صب��ح را متوجه 
شوند. س��ال ها پیش در یكي از س��حرهاي ماه 
رمضان، پدرم مدام در ح��ال عوض کردن موج 
رادیو بود و ه��ر کاري مي کرد م��وج رادیو روي 
رادیو یزد تنظیم نمي شد و مدام در حال رفت و 
آمد بین سفره و رادیو بود و زمان سحري خوردن 
را از دس��ت مي داد، همین مسئله به عنوان ایده 
اولیه فیلم »اذان صبح به افق یزد« در ذهنم شكل 

گرفت که نهایتاً هم به تولید آن منجر شد. 
 موضوع و عنوان فيلم ها خيلي جدي و 
كليشه اي است، محتواي فيلم شما در 

چه زمينه اي است؟
فیلم من داستان پیرمردي است که با همسرش 
قهر کرده، به همین دلیل خودش تنها در خانه 
اس��ت و از طرفي هم حاضر نمي ش��ود به هیچ 
شكلي کوتاه بیاید و با همس��رش آشتي کند. 
از سوی دیگر هم چون ایام ماه مبارک رمضان 
شده، نمي تواند س��حرها به موقع بیدار شود تا 

سحري بخورد و نمازش هم قضا مي شود. این 
مس��ئله باعث عذاب وجدان در شخصیت فیلم 

مي شود؛ داستان فیلم این است. 
 در واقع فيلم ش�ما يك اث�ر ملودرام 

محسوب مي شود؟
بله، فیلم یك ملودرام است، اما در برخي جاها 
رگه هایی از طن��ز هم دارد. ب��ه واقع در بعضي 
جاهاي فیلم موقعیت هایي براي این شخصیت 

به وجود مي آید که کمي خنده دار است. 
 ارزيابي تان از علت استقبال مخاطبان 
نسبت به فيلم »اذان صبح به افق يزد« 

چيست؟ 
اگرچ��ه نمي خواهم از فیلم��م تعریف کنم، اما 
فكر مي کنم فیل��م حرف های��ي را مي زند که 
غیرش��عاري هس��تند و مخاطب کاملًا با آنها 

ارتباط برقرار مي کند. 
 ممكن اس�ت دليل ديگ�ر مخاطبان 
اين باش�د كه مابه ازاي اي�ن اتفاقات 
و افراد را در بي�ن اطرافيان و خانواده 

خود مي بينند؟
من مي خواهم بگویم حتي برخي از رفتارهایي 
که مخاط��ب در این فیل��م کوت��اه مي بیند تا 
حدودي برایش نوستالژیك است، به خصوص 
جوان تره��ا حتماً چنی��ن اتفاقات��ي را در بین 
بزرگ ترهاي خود دیده و آن را لمس کرده اند. 

 س�ناريوی كار را خودتان نوش�تيد؟ 
مدت زمان آن چقدر بود؟

فیلمنامه کار را تماماً خودم نوش��تم. زمان این 
فیلم هم ۱4 دقیقه است. 

 فيلمبرداري كار چقدر طول كشيد؟
پیش تولی��د و لوکیش��ن کار ک��ه در یك��ي از 
روستاهاي یزد بود، کمي طول کشید، اما نهایتاً 
فیلمبرداري کل کار طي سه روز به اتمام رسید. 
البته کل پروسه فیلم از پیش تولید تا تدوین و 
مراحل نهایي نیمه هاي خرداد ماه کلید  زده شد 

و تا تیرماه به طول انجامید. 
 شرايط توليد و كار در شهرستان يزد 

به چه شكل است؟
خوشبختانه در شهر یزد ما استعدادهاي جوان 
و خوبي در حوزه سینما داریم، اما متأسفانه در 
زمینه بحث مالي، همیش��ه چالش هایي وجود 
دارد. از طرفي ب��ا توجه به بالا رفتن هزینه هاي 
تولید طي چند وقت اخیر ای��ن چالش قدري 

بیشتر هم شده است. 
 نظرت�ان در مورد آث�ار اي�ن دوره از 

جشنواره چيست؟
فكر مي کنم در بخش استعدادهاي نو آثار خوبي 
حضور دارند. در مورد بخش اصلي جشنواره هم با 
توجه به آن تعداد از فیلم هایي که دیدم به عنوان 
یك تدوینگر باید بگویم برخي از آثار اگر تدوین 
بهتري داشتند، موفق تر بودند. علت این حرف 
هم این است که بعضي از فیلم ها موضوع خوبي 
دارند، اما باید تدوین بهت��ري روي آنها صورت 

مي گرفت ت��ا هم ریتم بهتري پی��دا کنند و هم 
بتوانند حرفشان را راحت تر بزنند، به شكلي که 
مخاطب را خسته نكند. در مورد کلیت جشنواره 
هم لازم است که بگویم جش��نواره امسال ابعاد 
بسیار گسترده اي دارد و به نظر مي آید جشنواره 
و عواملش دارند کارشان را خوب انجام مي دهند، 

از کارگاه ها تا بخش هاي متنوع آن. 
 آيا كار ديگري در دست تهيه و توليد 

داريد؟
یك فیلمنامه بلند نوش��ته ام و چن��د ایده نیز 
براي فیلم کوتاه دارم، اما در حال حاضر تصمیم 
قطعي ندارم که خودم آنها را بسازم. در هر حال 
مانند گذشته به کار تدوین مشغول خواهم بود، 
ولي اگر ش��رایط براي تولید فیلم مهیا باشد و 
بتوان به سراغ تولید فیلمنامه اي رفت که حرف 
ارزشمندي براي گفتن داشته باشد، شاید فیلم 

بعدي خودم را هم بسازم. 
 فكر مي كنيد فيلم شما در جشنواره 

موفق به كسب جايزه شود؟
اولاً بسیار خوشحالم که فیلم من توسط هیئت 
انتخاب براي حضور در این دوره از جش��نواره 
انتخاب ش��د، چ��ون ای��ن اولین حض��ورم در 
جش��نواره بین المللي فیلم کوتاه تهران است. 
امیدوارم که »اذان صبح به افق یزد« به خوبي 
در این جشنواره دیده ش��ود. نكته دیگر اینكه 
فیلم من یك فیلم بسیار ساده است و شاید یكي 
از دلایلي هم که باعث اقب��ال مخاطبان به آن 
شده، همین سادگي آن در فرم و محتوا باشد. 
من همه آثار این دوره از جش��نواره را ندیده ام 
که بین آنها و اثر خودم ارزیابي داش��ته باشم، 
ولي اینكه فیلم به خاطر اس��تقبال تماشاگران 
در سانس هاي فوق العاده متعددي اکران شده، 
برایم امیدوار کننده است. ضمناً این نكته را هم 
بگویم که اس��تقبال مخاطبان نسبت به فیلم و 
اینكه آنها این اثر را دوست داشتند برایم خیلي 
ارزشمند اس��ت. اگرچه از جایزه بردن فیلمم 
خوشحال مي شوم، ولي هیچ ایده و نظري راجع 

به اینكه فیلم جایزه مي گیرد یا نه، ندارم. 
 با توجه به تم و محت�واي فيلم »اذان 
صب�ح ب�ه اف�ق ي�زد« ب�راي پخش 

تلويزيوني آن برنامه اي داريد؟
قب��ل از ه��ر چی��ز مایل��م که ای��ن فیل��م در 
جشنواره هاي مختلفي که امكان شرکت دارد، 
حضور پیدا کند و تجربه کس��ب کنم، ولي بعد 
از این اتفاقات حتماً به دنب��ال کارهاي پخش 
تلویزیوني آن م��ي روم. با توجه ب��ه اینكه این 
فیلم در جشنواره بین المللي فیلم کوتاه تهران 
موفق شده قشر هنرمند و اهالي رسانه را جذب 
کند، قطعاً ش��اخصه هاي جذب مخاطب عام و 

تلویزیوني را هم دارد. 
 آي�ا برنام�ه اي ب�راي حض�ور در 

جشنواره هاي خارجي داريد؟
فعلًا تصمیم دارم فیلم را در جش��نواره متنوع 
داخلي کشورمان نمایش بدهم، چون با توجه 
به محتوایي که بیش��تر حول مسائل اخلاقي و 
خانوادگي ب��ا رگه هایي از موضوع��ات دیني و 
البته طنازانه است، نمي دانم که شرایط حضور 
در جش��نواره هاي خارجي را داشته باشد یا نه. 
البته به دلیل عدم ش��ناخت از جش��نواره هاي 
منطقه کمي با احتیاط تر حرف مي زنم، اما فكر 
مي کنم در حوزه منطقه اي و جهان اسلام حتماً 

شرایط حضور را داشته باشد. 
 به عنوان يك كارگردان فيلم كوتاه، 
ارزيابي تان از ش�رايط و اوضاع فيلم 

كوتاه در كشورمان چيست؟
فكر مي کن��م اوضاع فیلم کوتاه در کش��ورمان 
خیل��ي خ��وب اس��ت و بچه ه��اي مس��تعد و 
علاقه مندي هم هس��تند که هر جوري هست 
بتوانند کار کنند و فیلم بسازند، اما یك مسئله 
مهم اینجا وج��ود دارد و آن مباحث مالي فیلم 
است. الان دیگر مثل گذشته  نیست که مثلاً چند 
جوان بیایند بدون توجه به مسائل مالي با هم یك 
اثري را رفاقتي تولید کنند. امروزه به دلیل بالا 
رفتن هزینه ها، به خصوص در حوزه تجهیزات، 
تولید فیلم کوتاه پرهزینه ش��ده اس��ت و اگر از 
این جوان هاي مس��تعد و پرانرژي حمایت هاي 
درست حس��ابي و خوب صورت بگیرد، همین 
افراد در آینده نزدیك مي توانند اتفاقات بهتري 
را در حوزه فیلم و سینماي کش��ور رقم بزنند. 
مس��ئولان ما باید اقدامات حمایتي ش��ان را از 
جوان هاي فعال و پرانگیزه شهرستاني در حكم 
سرمایه گذاري ببینند که سود آن نصیب عرصه 
فرهنگ و هنر و سینماي کش��ورمان مي شود. 
نباید همه چیز در توج��ه و تمرکز به پایتخت و 
شهر تهران خلاصه شود و باید با توزیع عادلانه 
امكانات در سراسر کش��ور از هدررفت انرژي و 

انگیزه جوان ها جلوگیري شود.

 مس��ئولان ما بايد اقدامات 
حمايتي شان را از جوان هاي 
فعال و پرانگيزه شهرستاني 
در حك��م س��رمايه گذاري 
ببينند كه س��ود آن نصيب 
عرص��ه فرهن��گ و هن��ر و 
سينماي كشورمان مي شود

حضرت علی عليه السلام:
اگر خدا بر گناه�ان وعده 
عذاب ه�م نم�ی داد، لازم 
بود به خاطر سپاس�گزاری 
از نعمت هاي�ش نافرمان�ی 

نشود.
حكمت290 نهج البلاغه  »سيل غيرت«

 بر ديوارنگاره ميدان وليعصر )عج(
جديدترين ديوارنگاره ميدان وليعصر )عج( با عنوان »سيل 

غيرت« رونمايي شد. 
به گزارش »جوان«، جدیدترین دیوارنگاره میدان ولیعصر )عج( با 
توجه به اتحاد بین جبهه مقاومت علیه رژیم غاصب صهیونیستي، 
بامداد امروز دوم آبان ماه نصب و رونمایي ش��د.  طراح گرافیك این 
دیوارنگاره، روح الله مختاري و طراح نوشتار آن، علي خلج است. »سیل 

غیرت مي برد بنیان ظلم« شعار دیوارنگاره »سیل غیرت« است. 
----------------------------------------------------

انتشار فراخوان شانزدهمين جشنواره 
هنر هاي تجسمي فجر

فراخوان ش�انزدهمين جش�نواره هنر هاي تجس�مي فجر 
با رويكرد هن�ر نوآور، خ�لاق، وحدت بخ�ش و اميدآفرين 
از س�وي دبيرخان�ه اي�ن روي�داد هن�ري منتش�ر ش�د. 
به گزارش »جوان«، فراخوان جشنواره شانزدهم با رویكرد هنر 
نوآور، خلاق، وحدت بخش و امیدآفری��ن، در دو بخش رقابتي 
و غیررقابتي و ذیل ۱0 رشته هنري، ش��امل طراحي و نقاشي، 
طراحي گرافیك )پوستر(، تصویرسازي، عكاسي، خوشنویسي 
)نستعلیق، شكسته نستعلیق، نسخ، ثلث، نقاشیخط(، نگارگري 
)نقاشي ایراني، گل و مرغ، تذهیب، تشعیر(، کارتون و کاریكاتور 
)موضوعي و چهره(، مجسمه سازي، سرامیك و آبگینه هنري و 
رسانه هاي هنري جدید، از سوي دبیرخانه جشنواره منتشر شد.  
آخرین مهلت ثبت نام در شانزدهمین جشنواره هنر هاي تجسمي 

فجر، روز شنبه ۱8 آذر ۱40۲ تعیین شده است.  
----------------------------------------------------

»بدون قرار قبلي« در جشنواره اسپانيا
فيلم سينمايي »بدون قرار قبلي« در يازدهمين دوره جشنواره 
فيلم هاي آسيايي بارس�لون اس�پانيا به نمايش درمي آيد. 
به گزارش »جوان« به نقل از بنیاد سینمایي فارابي، فیلم سینمایي 
»بدون قرار قبلي« ب��ه کارگرداني بهروز ش��عیبي و از تولیدات 
فارابي، در بخش پانوراماي یازدهمین دوره جش��نواره فیلم هاي 
آسیایي بارسلون اسپانیا روي پرده نقره اي مي رود. این جشنواره 
از ۲5 اکتبر تا پنجم نوامبر برابر با سوم تا چهاردهم آبان ماه برگزار 
مي شود که تاریخ نمایش فیلم بهروز شعیبي، سي ام اکتبر خواهد 
بود.  داستان فیلم در مورد دختري به نام یاسمن است که پس از 
سال ها به دلیل مرگ پدرش از آلمان به ایران بازگشته است. پسر 
او دچار اوتیسم است و این مسئله، سفر را برایش دشوار مي کند.  

----------------------------------------------------

تقدير از سازندگان نماهنگ »ايران دخت«

 »ايران دخت« يك اسم رمز 
براي ايران فرهنگي است

وزير فرهنگ و ارش�اد اس�لامي در جلس�ه امروز ش�وراي 
فرهنگ عمومي كشور با تقدير از دست اندركاران نماهنگ 
»ايران دخت« و تأكيد بر ترويج و ساخت چنين آثاري  گفت: 
»ايران دخت يك  اس�م رمز ب�راي ايران فرهنگي اس�ت.«

به گزارش »جوان« به نقل از مرکز روابط عمومي و اطلاع رساني 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي، محمدمهدي اسماعیلي گفت: 
کلمه ایران دخت م��ن را یاد خاطره خانم گلرخس��ار مي اندازد. 
ایشان شاعر برجسته تاجیكستان و در کشورهاي مختلف مورد 
احترام هستند. ایشان مي گفتند ما را 300 سال از مام وطن جدا 
کرده اند، ولي هنوز هم در دورترین مناطق، حتي مناطق عشایري 
براي دخترانش��ان نام ایران دخت و ایران گل انتخاب مي کنند.  
اسماعیلي ادامه داد: ایران دخت یك اسم رمز براي ایران فرهنگي 
است؛ کلمه زیبایي است و در حوزه آسیاي میانه این کلمه توان 

ایجاد همراهي را دارد. 
او درباره نماهنگ »ایران دخت« نیز گفت: این نماهنگ داستان 
زیبایي دارد که با قصه حمله غربي ه��ا و مقاومت آریوبرزن آغاز 
مي شود و تا همین امروز که با صهیونیس��ت ها درگیر هستیم، 

ادامه دارد و از سازندگان این کار تشكر مي کنم. 
نماهنگ »ایران دخت« روایت قهرمانان ایران��ي از آریو برزن تا 
شهید سردار حاج قاسم سلیماني است که تا پاي جان در دفاع 
از ایران ایستادند، این اثر به تهیه کنندگي سیدحسین میرداماد، 
نویسندگي و کارگرداني آرش آقاجاني و با صداي فرهاد قائمیان 

به سفارش مرکز بسیج صدا و سیما ساخته شده است.
----------------------------------------------------

 ساخت سريال »نون. خ ۵« 
با محوريت قوميت ها و  محيط زيست

تهيه كننده سريال »نون. خ« از فصل جديد اين مجموعه كه 
قرار است با محور محيط زيست در 2۵ قسمت ساخته شود، 

سخن گفت. 
مهدي فرجي تهیه کننده »نون. خ« درباره فصل جدید این سریال 
که قرار است نوروز ۱403 با بازي و کارگرداني سعید آقاخاني به 
آنتن برسد، به مهر گفت: امید به خدا تولید این سریال را به زودي 
شروع مي کنیم و در این فصل به چند ش��هر مي رویم و به نوعي 
سفري جاده اي داریم.  وي اضافه کرد: از مسیر کرمان، سیستان و 
بلوچستان به شهرهاي چابهار و دیگر شهرهاي آن منطقه مي رویم 

و قصه سریال همراه با کردها به چند قومیت مي پردازد. 
این تهیه کنن��ده درباره اینكه لوکیش��ن ها در قصه چه زماني از 
کردستان به سیستان تغییر مي کند، اظهار کرد: ما از زماني که کار 
را شروع کنیم 30 تا 40 روز بعد به چابهار مي رویم.  فرجي درباره 
اولویت هاي این فصل از سریال بیان کرد: محیط زیست، میراث 
فرهنگي، مسائل قومیت ها و اتحاد آنها از جمله محورهایي است 
که در سري جدید سریال »نون. خ« پیش مي بریم.   این سریال 
در ۲5قسمت در نوروز و ماه رمضان ۱403 روي آنتن مي رود.  

    دیده بان

گفت و گوي »جوان« با زهره صباغيان، كارگردان فيلم كوتاه »اذان صبح به افق يزد«


